



From the Crimes to the Beginning of the Judicial Reappraisal of National Socialism

19. bis 20. November 2025 im TTZ, Marburg

Call for Papers

Henning de Vries (Marburg) | Stefanie Bock (Marburg) | Eckart Conze (Marburg)

Veranstalter	International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials (ICWC), Philipps-Universität Marburg
Veranstaltungsort	TTZ Marburg
PLZ	35037
Ort	Marburg
Land	Deutschland
Findet statt	In Präsenz
Vom – Bis	19.11.2025 – 20.11.2025
Deadline	15.08.2025
Webseite	https://www.uni-marburg.de/de/icwc

*** *English version below* ***

International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials, Philipps-Universität Marburg

Das Internationale Militärtribunal (IMT) in Nürnberg stellt ein ergiebiges, indes unter diversen Aspekten noch überraschend unkartiertes Forschungsfeld dar. Das Verfahren bildet den Auftakt für die Bemühungen um Aufklärung und Ahndung der nationalsozialistischen Verbrechen, die bis heute andauern und nach wie vor gesellschaftlichem und politischem Wandel unterliegen. Auch für die internationale Strafjustiz gilt das IMT als wegweisend.¹

¹ Vgl. Bloxham (2013): 496.



Die Wendung von den Nürnberger Prozessen als „das größte Geschichtsseminar, das je in der Menschheitsgeschichte gehalten worden ist“², mag beinahe als geflügeltes Wort gelten. Dem amerikanischen Anklagevertreter – mit deutschem Hintergrund – Robert M. W. Kempner zugeschrieben, bezeichnet es die Absicht der Alliierten, in Nürnberg nicht allein die präzedenzlosen Massenverbrechen des nationalsozialistischen Regimes zu ahnden, sondern zugleich den Grundstein für die historische Einordnung des „Dritten Reiches“ zu legen.³ Der Nürnberger Hauptkriegsverbrecherprozess beschreibt überdies einen Wendepunkt in der Genese des Völkerstrafrechts, da zum ersten Mal die höchsten Staatsmänner, die politischen Führer und die militärische Elite wegen ihrer im Amt begangenen Taten wie „gewöhnliche“ Verbrecher vor einer Richterbank zur Rechenschaft gezogen und verurteilt wurden.⁴

Das IMT fand zwischen dem 20. November 1945 und dem 01. Oktober 1946 statt. Anlässlich des 80. Jahrestags des Verhandlungsbeginns veranstaltet das International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials (ICWC) ein zweitägiges wissenschaftliches Symposium, das sich der juristischen Aufarbeitung der nationalsozialistischen Verbrechen widmet. Die Tagung gliedert sich thematisch in zwei Schwerpunkte: Der erste Tag fokussiert die Verbrechen des Nationalsozialismus, während der zweite Tag deren juristische Aufarbeitung sowie neue Herausforderungen wie die Auswirkungen populistischer, antiliberaler und geschichtsrevisionistischer Tendenzen in den Mittelpunkt stellt. Das Symposium fördert den Dialog zwischen Geschichts-, Rechts- und Sozialwissenschaftler:innen, indem es den Raum für interdisziplinären Austausch schafft.

Dafür werden fundierte wissenschaftliche Vorträge mit offenen Diskussionen und interaktiven Elementen kombiniert. Die thematische Fokussierung und die bewusste Verbindung historischer, rechtlicher und sozialwissenschaftlicher Perspektiven machen die Tagung zu einem relevanten Forum für die internationale NS-Forschung. Ziel der Tagung ist es, die deutsche Forschungsperspektive zu erweitern, indem Wissenschaftler:innen aus verschiedenen Staaten einbezogen werden. Während die deutsche Forschung häufig die Perspektiven der Täter:innen fokussiert, stehen internationale Erfahrungen von Besatzung, Kollaboration und Opfersein im Zentrum der Auseinandersetzung. Die Veranstaltung soll eine Plattform für diesen internationalen Austausch schaffen und einen Beitrag

² Ian Buruma, *Erbschaft der Schuld. Vergangenheitsbewältigung in Deutschland und Japan*. München 1994, 186; vgl. Lawrence Douglas, *The Memory of Judgement. Making Law and History in the Trials of the Holocaust*. New Haven/London 2001, 2.

³ Vgl. Priemel (2012): 391.

⁴ Vgl. Harris (2006): 106-110.



zur Debatte über die Langzeitwirkungen der juristischen Aufarbeitung der NS-Verbrechen auf gegenwärtige Diskurse zu Gerechtigkeit und Erinnerungskultur leisten.

Mögliche Themenbereiche für Beiträge umfassen, sind aber nicht beschränkt auf:

- Das IMT im Kontext der Entwicklung des Völkerstrafrechts
- Nationale und internationale Perspektiven auf die juristische Aufarbeitung der NS-Verbrechen
- Wechselwirkungen zwischen Recht, Geschichte und Gesellschaft in der Aufarbeitung der Vergangenheit
- Der Einfluss des IMT auf die historische Gerechtigkeit und Transitional Justice
- Völkerstrafrecht unter Druck: Populismus, Antiliberalismus, Geschichtsrevisionismus

Besonders freuen wir uns über Vorschläge zur Ausgestaltung eines World Cafés, das die Interaktion aller Teilnehmenden fördern und neben dem fachlichen Austausch ein erfolgreiches Networking unterstützen soll.

Wir möchten insbesondere Wissenschaftler:innen in ihren frühen Karrierephasen ermutigen, ihre Arbeiten vorzustellen und sich aktiv in die wissenschaftliche Diskussion einzubringen. Zugleich dient das Symposium dem Informationsaustausch, der intergenerationalen Vernetzung sowie der methodischen, konzeptuellen und theoretischen Auseinandersetzung.

Bitte richten Sie Ihre Vorschläge für einen Beitrag (max. 500 Wörter) sowie einen CV bis zum **15.08.2025** an Dr. Henning de Vries (henning.devries@jura.uni-marburg.de).

Die Veranstaltung wird in englischer Sprache gehalten und findet in Präsenz statt.



From the Crimes to the Beginning of the Judicial Reappraisal of National Socialism

November 19 to 20, 2025 in Marburg

Call for Papers

Henning de Vries (Marburg) | Stefanie Bock (Marburg) | Eckart Conze (Marburg)

Organizer	International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials (ICWC), Philipps-Universität Marburg
Venue	TTZ Marburg
Zip code	35037
City	Marburg
Country	Germany
Takes place	In presence
Vom – Bis	November 19 to 20, 2025
Deadline	August 15, 2025
Website	https://www.uni-marburg.de/de/icwc

International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials, Philipps-Universität Marburg

The International Military Tribunal (IMT) in Nuremberg represents a rich field of research, albeit one that is still surprisingly uncharted in various respects. The trial marked the beginning of efforts to investigate and punish National Socialist crimes, which continue to this day and are still subject to social and political change. The IMT is also considered groundbreaking for international criminal justice.⁵

The phrase “the greatest historical seminar ever held in the history of mankind”⁶ [translation by the author] may almost be considered a common saying. Attributed to the American prosecutor – with a German background – Robert M. W. Kempner, it describes

⁵ Vgl. Bloxham (2013): 496.

⁶ Ian Buruma, Erbschaft der Schuld. Vergangenheitsbewältigung in Deutschland und Japan. München 1994, 186; vgl. Lawrence Douglas, The Memory of Judgement. Making Law and History in the Trials of the Holocaust. New Haven/London 2001, 2.



the intention of the Allies not only to punish the unprecedented mass crimes of the National Socialist regime in Nuremberg, but also to lay the foundation for the historical classification of the “Third Reich”.⁷ The major war crimes trial in Nuremberg also marked a turning point in the genesis of international criminal law, as it was the first time that the highest statesmen, political leaders and the military elite were tried and sentenced before a bench of judges as “ordinary” criminals for crimes committed in office.⁸

The IMT took place between November 20, 1945 and October 1, 1946. On the occasion of the 80th anniversary of the start of the trial, the International Research and Documentation Centre for War Crimes Trials (ICWC) is organizing a two-day academic symposium dedicated to the judicial reappraisal of National Socialist crimes. The conference is divided into two main topics: The first day will focus on the crimes of National Socialism, while the second day will focus on their legal processing as well as new challenges such as the effects of populist, anti-liberal and historical revisionist tendencies. The symposium promotes dialogue between History, Law and Social Sciences by creating a space for interdisciplinary exchange.

To this end, sound academic lectures will be combined with open discussions and interactive elements. The thematic focus and the deliberate combination of historical, legal and social science perspectives make the conference a relevant forum for international research on National Socialism. The aim of the conference is to broaden the German research perspective by including researchers from different countries. While German research often focuses on the perspectives of the perpetrators, the international debate centers on experiences of occupation, collaboration and victimhood. The event aims to create a platform for this international exchange and contribute to the debate on the long-term effects of the judicial reappraisal of Nazi crimes on current discourses on justice and the culture of remembrance.

Possible topics for contributions include, but are not limited to:

- The IMT in the context of the development of international criminal law
- National and international perspectives on the judicial reappraisal of Nazi crimes
- Interactions between law, history and society in coming to terms with the past
- The influence of the IMT on historical justice and transitional justice
- International criminal law under pressure: populism, anti-liberalism, historical revisionism

⁷ Vgl. Priemel (2012): 391.

⁸ Vgl. Harris (2006): 106-110.



We would be particularly pleased to receive suggestions for the organization of a World Café, which should promote the interaction of all participants and support successful networking in addition to professional exchange.

We would particularly like to encourage scientists in their early career phases to present their work and actively contribute to the scientific discussion. At the same time, the symposium serves to promote the exchange of information, intergenerational networking and methodological, conceptual and theoretical debate.

Please send your proposals for a contribution (max. 500 words) and a CV by August 15, 2025 to Dr. Henning de Vries (henning.devries@jura.uni-marburg.de).

The symposium will be held in English and will take place in presence.